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19 juni hield het kennisplatform Utrecht Sociaal in samenwerking met de
initiatiefgroep Beschermd wonen een webinar over het onderzoek naar
Living Lab “Eerst een thuis”, een nieuwe aanpak van dakloosheid in regio
Utrecht Tijdens deze bijeenkomst kwamen onderzoekers Dorieke
Wewerinke en Aly Gruppen van het Lectoraat Wonen en Welzijn van
Hogeschool Utrecht aan het woord over de onderzoeksrapportage die zij
over deze nieuwe aanpak hebben geschreven. Daarnaast waren Orlando
Wezer, een bewoner van een van de projecten van Eerst een Thuis, en Boaz
Siebesma, manager bij het Leger des Heils, aan het woord over hun
ervaringen.   

Nederland begon in 2006 met het eerste ‘Housing First’ project, gericht op langdurig dakloze
mensen met complexe problemen. In 2022 werd het Nationaal Actieplan Dakloosheid ‘Eerst
een Thuis’ gelanceerd, dat zich richt op de brede toepassing van ‘Housing First’. Deze brede
toepassing van Housing First, als systeemaanpak, wordt ‘Wonen Eerst’ genoemd in Nederland.
Het idee is om dakloze mensen eerst een woning te geven en vervolgens alle hulp die ze
nodig hebben om aan hun herstel te werken. 
 
In 2020 startte een bijzonder project in regio Utrecht, gefinancierd door het ministerie van
VWS, dat een intensieve samenwerking betrof van 11 gemeenten, 6 zorgorganisaties en 8
woningcorporaties. Dit resulteerde in de realisatie van 251 woningen in de regio Utrecht,
bestemd voor een brede doelgroep van dakloze mensen. Daarmee past dit project binnen de
Nederlandse Wonen Eerst aanpak. Regio Utrecht is voorloper van deze aanpak omdat het
project Eerst een Thuis al van start ging voordat het Nationaal Actieplan Dakloosheid
verscheen.  
 
Het onderzoek naar de Eerst een Thuis-aanpak werd uitgevoerd door Hogeschool Utrecht in
samenwerking met de Universiteit van Amsterdam. De resultaten van het onderzoek zijn
uitgebreid beschreven in een rapportage. Deze resultaten gaan over versterkende en
belemmerende factoren op het gebied van selectie en plaatsing, huisvesting, begeleiding en
landen in de wijk.

Download de rapportage ‘Eerst een Thuis in regio Utrecht’ 

Lees hier meer over Het ‘Living Lab, Eerst een Thuis’ 
 

https://www.hu.nl/-/media/hu/documenten/onderzoek/projecten/rapportage_eerst-een-thuis_hogeschool-utrecht.ashx
https://www.hu.nl/onderzoek/projecten/actieonderzoek-living-lab-eerst-een-thuis
https://www.hu.nl/-/media/hu/documenten/onderzoek/projecten/rapportage_eerst-een-thuis_hogeschool-utrecht.ashx
https://www.hu.nl/onderzoek/projecten/actieonderzoek-living-lab-eerst-een-thuis
https://www.hu.nl/onderzoek/projecten/actieonderzoek-living-lab-eerst-een-thuis


In het onderzoek de ervaringen van zowel bewoners als begeleiders, hebben we een reeks
interessante bevindingen verzameld. Over het algemeen werd de ondersteuning als flexibel
en op maat ervaren, wat als een succesfactor werd gezien. Bewoners waren over het algemeen
zeer positief over hun begeleiders. 
 
Een belangrijke belemmerende factor is dat er op diverse gebieden maatwerk ontbreekt. Het
toepassen van maatwerk de aanpak verder kan versterken. Dit geldt onder meer op het
gebied van woningtoewijzingen. Kijk wat bij mensen past: welke woning, welke plek. Dit wordt
vaak gezien als luxe, maar we weten uit onderzoek dat rekening houden met de woonwensen
van dakloze mensen bijdraagt aan hun herstel. Er is ook maatwerk nodig op het gebied van
stoffering en inrichting, zodat bewoners zelf kunnen kiezen wat bij hen past. En kijk bij
huurcontracten of het echt noodzakelijk is om bijzondere voorwaarden te stellen. Is het echt
noodzakelijk dat mensen in budgetbeheer gaan en moeten bewoners altijd verplicht worden
overgedragen naar het buurtteam? Er zijn ook mensen die dit heel onprettig vinden. Veel
bewoners zijn tevreden met de wijk waar ze wonen, voelen zich daar thuis en hebben intensief
contact met de buren. Tijdens een discussie over de aanpak van dakloosheid en de rol van
woonwensen daarin, werd een dilemma benoemd. Enerzijds werd gezegd dat het rekening
houden met woonwensen belangrijk is, anderzijds werd gezegd dat dit het proces van het
vinden van geschikte woonruimte kan vertragen. Dit kan ertoe leiden dat mensen langer
dakloos blijven of langer gebruik moeten maken van de opvang. Een deelnemer van het
webinar merkte op dat een passende woning echt een verschil kan maken. Het onderzoek laat
zien dat er mensen waren die aangaven dat elke woning beter was dan op straat leven, maar er
waren ook mensen die zich erg geïsoleerd voelden op de plek waar ze kwamen te wonen. Dit
had negatieve invloed op hun herstel. Het was vooral moeilijk voor mensen die ver van hun
kinderen of hun netwerk werden geplaatst, of die in een gemengde woonomgeving
terechtkwamen terwijl ze dat eigenlijk niet prettig vonden. 

Het advies dat naar voren kwam, was om zoveel mogelijk te kijken naar wat haalbaar is. Er
werden voorbeelden gegeven van situaties waarin kleine aanpassingen een groot verschil
konden maken. Zo waren er gevallen waarin mensen graag van woning wilden ruilen binnen
hetzelfde complex, maar dit werd afgewezen. Terwijl dit eigenlijk geen probleem had hoeven
zijn. 

Een passende woning en het hebben van een eigen plek was heel belangrijk voor het herstel
van mensen. Een bewoner die een woning met een tuin had, terwijl hij helemaal geen tuin
wilde, ervoer bijvoorbeeld alleen maar stress om de tuin bij te houden. Het werd duidelijk dat
het wel of niet prettig voelen in een woning een grote invloed kan hebben op het herstel van
mensen. Het is dus van cruciaal belang om hier rekening mee te houden in de aanpak van
dakloosheid. 
 
Een andere deelnemer van het webinar merkte op dat er een verandering moet plaatsvinden
in de manier van werken van hulpverleners en begeleiders is. Ze zijn gewend aan de
traditionele aanpak van dakloosheid, waarbij gewenst gedrag kan worden afgedwongen
doordat mensen pas huisvesting krijgen op het moment dat zij aan allerlei voorwaarden
voldoen. Bij Wonen Eerst is hier geen sprake meer van en moeten begeleiders de regie echt
bij de bewoners laten. Dit kan een uitdaging zijn voor hulpverleners, die het moeilijk vinden
om hun cliënten los te laten. 



De onderzoekers van Hogeschool Utrecht bevestigden dat hier vaak sprake van is. Er kleeft
veel stigma aan dakloosheid, het idee bestaat dat dakloze mensen niet zelf kunnen bepalen
wat goed voor hen is en niet zelfstandig kunnen wonen Dit is echter een misvatting, aangezien
onderzoek aantoont dat zelfs mensen met de meest complexe problemen in staat zijn om een
woning te behouden. Dit is de onderliggende gedachte van het Housing First-model, dat
uitgebreid is onderzocht en bewezen effectief is. Vaak overtreffen mensen die de kans krijgen
om met Housing First aan de slag te gaan, de verwachtingen. De grondlegger van Housing
First, Sem Tsemberis, stelt dat je van tevoren niet kunt weten wie succesvol zal zijn in het
behouden van een woning. Het is daarom belangrijk om mensen de kans te geven en te
vertrouwen op het bewijs dat deze aanpak werkt.  
 
Orlando, bewoner van een Eerst een Thuis project (een gemengd wonen project) deelde zijn
ervaringen over hoe het krijgen van een huis zijn leven drastisch veranderde. Hij sprak over het
gevoel van uitsluiting dat veel dakloze mensen ervaren en hoe dit verandert zodra ze een thuis
hebben. Hij zag ook de voordelen van budgetbeheer en Gemengd Wonen voor hemzelf. Dit
kan natuurlijk voor iedereen anders zijn: maatwerk blijft belangrijk.  
 
Boaz, een betrokken bij het Living Lab als manager bij het Leger des Heils, sprak over de
waarde van feedback en de unieke financieringsstructuur van het project. Hij gaf aan dat
selectie en plaatsing binnen het project en de noodzaak van leren en aanpassen heel
belangrijk is. 
 
Het opzetten van gemengd wonen en andere vergelijkbare woonvormen brengt uitdagingen
met zich mee waar creatief mee omgegaan moet worden, zoals het verbouwen van grote
woningen tot kleinere eenheden met gedeelde voorzieningen. Het idee van
gemeenschappelijk wonen kan voor velen spannend en nieuw zijn. Daarom is het belangrijk
om van elkaar te leren, kennis te delen en te zien hoe het in andere regio’s en landen gaat. Het
project in de regio Utrecht biedt veel handvatten voor andere regio’s die met ‘wonen eerst’
aan de slag willen gaan.  



Presentatie door Dorieke Wewerinke en Aly Gruppen
Lectoraat Wonen en Welzijn van Hogeschool Utrecht



Video - Eerst een Thuis: vijf mooie woningen voor
voormalig dakloze bewoners in Odijk

https://www.youtube.com/watch?v=tMYkeF7Kc-Y
https://www.youtube.com/watch?v=tMYkeF7Kc-Y
https://www.youtube.com/watch?v=tMYkeF7Kc-Y
https://www.youtube.com/watch?v=tMYkeF7Kc-Y















